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Írásbeli kérdés

„Mit tud, és mit kíván tenni a Tokaji Borvidéket fenyegető környezetpusztító
nagyberuházások elhárítása érdekében?" címmel a Házszabály 91 . §-a alapján kérdést
kívánok benyájtani Fodor Gábor, Környezetvédelmi és Vízügyi miniszter úrhoz .

Tisztelt Miniszter Úr!

A Tokaji Borvidék egyedülálló és különleges értéke, a több száz éve folyamatosan létező
kivételes természeti adottságok és az itt élő emberek földhasználati módjának, a
szőlőtermesztésnek egy rendkívüli harmóniája . Ezt ismerte el az UNESCO, amikor
„Tokaji Borvidéket Kultúrtájként, különálló magterülettel és az ezt övező egységes
védőzónával (puffer terület) a Világörökség részének nyilvánította .
Minden világörökségi területen kiemelt cél a kultúrtáj értékeit megőrizni és megvédeni,
továbbá olyan fejlesztési alternatívákat kidolgozni, amik hozzájárulnak jövedelmező,
munkahely-teremtő lehetőségek kialakításához, továbbá az itt élő emberek életminőségének
javításához .
Ma, az UNESCO által a világörökség részeként nyilvántartott Tokaji Borvidéket
környezetpusztító nagyberuházások fenyegetik.

A Tokaji Borvidék kapujában (!!!) tervezik megépíteni az ország első szalmaégetőjét .
Ilyen biomassza égetőt bár hol lehet az országban létesíteni, Tokaji bort viszont csak itt
lehet készíteni . Az égetőmű füst kibocsátása módon rongálja a borvidék és a szőlőterületek
levegőjét, ebből adódóan az itt készülő bor megítélését. Az eredetileg tervezett helyszínen,
Miskolcon ezért nem kapott engedélyt .
Az egyre élesedő versenyben a konkurencia ezt ki fogja használni. Természetes önvédelmi
képességekkel rendelkező országok (PI . : Franciaország, Olaszország, vagy Spanyolország)
esetében egy ilyen beruházás létrehozása borvidéken elképzelhetetlen .



A Kulturális Örökségvédelmi Hivatal, a Tokaj-hegyaljai Világörökségi Egyesület és az
ICOMOS (a Világörökségi Bizottság állandó műemlékvédelmi testülete) tiltakozik ellene, és
véleményezési jogával élve az építés elutasítását javasolja. A döntés Szerencs városának
kezében van, akik az építési engedélyt bár melyik pillanatban kiadhatják .

A Szerencsre tervezett szalmatüzelésű hőerőműhöz a szalmát és mezőgazdasági
melléktermékeket 80 km-es körzetből szállítanák, hogy azt a Tokaji Borvidék Világörökségi
területén fekvő szerencsi ipari parkban égessék el . Egy ilyen erőmű megvalósulása
veszélyezteti a minőségi szőlő-és borkészítés hagyományos környezetét, annak megítélést,
presztízsét, így az ingatlanok értékét .

• A tokaji aszú a világon egyedülálló alapanyagának, az aszúszemnek a kialakulásához
egy különleges mikroklíma szükséges . Ezt a törékeny mikroklímát az erőmű
üzemeltetése komolyan veszélyeztetheti .

•

	

A tervezett erőmű energiaforrását jellemzően az alföldi földek biztosítanák. Ez azt
jelenti, hogy a már a kamionos tranzitforgalommal amúgy is súlyosan megterhelt
vidékre évente még húszezer kamion szállítaná a szalmát, tovább rontva az utakat, a
levegőt, a tisztaságot és az egyébként még sok szempontból érintetlen vidék csendjét .

•

	

Ez, a tokaji világörökség részét képező területre tervezett több tíz méter magas
tömbszerű ipari létesítmény tájképromboló . A hegyaljai szőlők és kirándulóhelyek
eddigi szépkilátását ezentúl ez a létesítmény uralná .

• A beruházók a környéken élők számára megélhetési lehetőségként az energiafű
termesztést ajánlják. A szőlő mellett egy újabb monokultúra megjelenése, melynek
környezeti hatásait még nem vizsgálták, veszélyeztetheti a környezet sokszínűségét .

Hiszünk abban, hogy a világon egyedülálló Tokaji Borvidéket, ami a Világörökség része, meg
tudjuk őrizni jelenlegi állapotában az utókornak . Természetesen örülünk a vidéken az új
beruházásoknak. Fontosnak tartjuk azonban, hogy azok a vidék arculatát évszázadokon át
kialakító és mai is új értékeket teremtő legfőbb tevékenységét, a szőlészetet és borászatot, ne
veszélyeztessék, annak értékeit ne rontsák . Tokaj-hegyalján több ezer ember 61 a
szőlőtermesztésből, mások pincészetek alkalmazottjaiként dolgoznak, vagy vállalkozásaiknak
a borászatok jelentik a piacot . Egyre többen alapozzák életüket a kialakulóban lévő
borturizmusra.

Már eddig is sok rossz hatás érte a borvidéket : a korábban itt létesített regionális
hulladéklerakó létesítmény, a kamion tranzitútvonalként használt utak és az újonnan tervezett
szalmatüzelésű hőerőmű egy elhibázott fejlődési pályát jelölnek ki a borvidéknek,
megváltoztatva a vidék hangulatát, a környezetet és ezáltal a termékeik presztízsét, értékét .
A mi jövőképünkben Tokaj-hegyalján a borászat mellett a tokaji borhoz kötődő számos más
tevékenység fog majd itt virágozni : a borokhoz illő specialitásokat készítő kisiparosok, illetve
azok alapanyagát megtermelő mezőgazdaság ; még több kitűnő szálloda, étterem fog itt nyílni,
olyan vidék lesz Hegyalja, ahová az emberek azért jönnek, mert itt jókat lehet enni, pihenni és
a világ legkülönlegesebb borait kóstolgatni. Kitűnő adottságaink kihasználását a fejlődő
közlekedési és egyéb infrastruktúra még inkább segítheti . A vidék gazdasága és harmóniája a
több milliárd forint értékű befektetések ellenére is törékeny . Egy meggondolatlan
nagyberuházás mindezt tönkre teheti .

Fontos, hogy mindenki belássa : szerves anyag tüzelésű erőművel energiát termelni szinte
mindenütt lehet. Tokaji aszút kesziteni, csak itt, Tokaj-hegyallan tudunk .

A fentiekben leírtak alapján tisztelettel kérdezem :



• Mit tud, és mit kíván tenni a Tokaji Borvidéket fenyegető környezetpusztító
nagyberuházások elhárítása érdekében?

Kérem, hogy válaszát az Országgyűlés ülésén kívül, - amennyiben lehetséges elektronikus
formában is - írásban szíveskedjen megadni .
(Elektronikus címem : ervin.demeter@aparlament.hu)

Tokaji Borvidék, Mád, 2007 . szeptember 7 .

Tisztelettel :

Demeter Ervin
országgyűlési képviselő
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